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EVROPSKÉ UDÁLOSTI V OBLASTI ZEMĚDĚLSTVÍ 

12. TÝDEN 2012  

- Ve dnech 19. a 20. 3. se uskutečnilo zasedání Rady AGRIFISH. Stěžejním bodem 

programu byla diskuse o reformních návrzích SRP, v rámci které CZ představila 

deklaraci o posílení sektoru akvakultury, kterou podpořilo dalších 15 ČS. Komisařka 

M. Damanaki indikovala otevřenost podpoře investic. Konkrétní modality bude 

diskutovat na konferenci k akvakultuře v Salcburku v květnu t.r. Druhý den byla 

na programu diskuse o zjednodušení SZP, kde se ČS zaměřily především na definici 

aktivního zemědělce a ozeleňování přímých plateb. Ministři dále na zasedání přijali 

závěry Rady ke sdělení EK o vnější dimenzi SRP. V rámci bodů Různé byly 

na programu otázky rybolovu makrely po neúspěchu vyjednávání pobřežních států, 

sucha v PT a ES a zákazu dovozu živých zvířat z EU do Ruska. Komisař D. Cioloş 

ministrům představil sdělení o evropském inovačním partnerství v oblasti 

zemědělské produktivity a udržitelnosti. Během pracovního oběda ministrů proběhla 

neformální diskuse na téma rovnováhy I. a II. pilíře SZP. ČS žádají o taková kritéria 

budoucího rozdělení národních obálek na oba pilíře, která by jim přinesla maximální 

finanční přínos. Na okraj Rady se pan ministr Petr Bendl setkal s PL ministrem 

M. Sawickim, na kterého opětovně apeloval ohledně kauz týkajících se průmyslové soli 

a dovozu PL vajec a požádal ho o těsnou spolupráci při jejich řešení. Rovněž se krátce 

setkal s komisařskou M. Damanaki, které předal deklaraci k akvakultuře a pozval ji 

na návštěvu ČR. Dále uskutečnil bilaterální schůzky s RO ministrem S. Fuiou, IE 

ministrem S. Coveneyem, SI ministrem F. Bogovičem, předsedou COMAGRI EP 

P. De Castrem a poslancem EP O. Vlasákem. Na pozvání UK ministra J. Paice se pan 

ministr zúčastnil pracovní snídaně zemí v rámci like-minded group k jednotlivým 

aspektům reformy SZP. Výsledkem setkání je shoda na potřebě předložit konkrétní 

protinávrhy k reformě SZP. Pan ministr se rovněž zúčastnil recepce pořádané 

COMAGRI EP k příležitosti 50. výročí SZP. Bilaterální schůzky na okraj Rady 

uskutečnil také pan náměstek M. Hlaváček, jenž se setkal se zástupcem GŘ DG AGRI 

J. Pachecem, zástupcem GŘ DG AGRI R. Moegelem a vedoucí kabinetu komisařky 

Damanaki T. Christophidou.  

- Dne 20. 3. vstoupilo v platnost dočasné pozastavení dovozu živých zvířat z EU 

do Ruska s odůvodněním zhoršení nákazové situace v několika zemích EU (zejména 

Schmallenbergský virus) a nedostatečné kontroly bezpečnosti dodávek živých zvířat 

do Ruska ze strany kompetentních orgánů EK. Zákaz se týká hovězího a vepřového 

dobytka a malých přežvýkavců s výjimkou plemenných zvířat. Komisaři K. De Gucht 

a J. Dalli reagovali společným prohlášením, v němž označili zákaz za neoprávněný 

a nepřiměřený a vyzvali Rusko k jeho zrušení. Dále uvádí, že EK považuje zákaz 

importu za krok, který není v souladu s pravidly WTO a Rusko, v době kdy se snaží stát 

členem WTO, vysílá svým obchodním partnerům velmi negativní signál.  

- Federální veterinární správa Ruska rozhodla pozastavit od 26. 3. dovoz 

zpracovaných živočišných bílkovin ze zemí EU. Svoje rozhodnutí vysvětluje 
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obavami, že by se v Rusku mohla rozšířit BSE a rovněž poukazuje na nutnost sladit 

ruskou legislativu s mezinárodní.  

- Dne 19. 3. proběhlo jednání zainteresovaných stran ke směrnici 2008/120/ES 

o welfare prasat, která udává povinnost upravit/zlepšit životní podmínky prasnic k datu 

1. 1. 2013. Dle dosavadních zjištění by termín mělo plně splnit 12 ČS (CZ je v této 

skupině). Výstupy a závěry z této skupiny budou představeny ministrům zemědělství 

na dubnové Radě AGRI.  

- EK zapíše chráněné zeměpisné označení pro ovoce z Chelčicko-Lhenické oblasti 

do rejstříku chráněných zeměpisných označení a chráněných označení původu. 

Žádost byla podána již v listopadu 2004 a až do září 2011 probíhala s EK jednání, 

zda splňuje legislativní požadavky na registraci. EK nakonec uznala oprávněnost 

žádosti a publikovala ji v Úředním věstníku ke vznesení případných námitek. Vzhledem 

k tomu, že žádné námitky uplatněny nebyly, EK přistoupí k formálnímu zápisu 

do rejstříku prostřednictvím nařízení Komise, které lze očekávat v horizontu 2 měsíců.  

- Na zasedání COMAGRI EP se dne 19. 3. uskutečnil seminář na téma 

Environmentální veřejné statky v nové SZP / Dopad návrhů ozelenění a možné 

alternativy, na němž emeritní profesor Trinity College A. Matthews představil návrh 

studie o dopadech návrhů EK na ozelenění SZP.
1
 Na zasedání proběhla rovněž diskuse 

se zpravodaji k  víceletému finančnímu rámci na období let 2014 - 2020. MEPs 

trvali na tom, že EP pozdrží svoji finální pozici k reformě SZP do doby než bude 

rozhodnuto o příštím víceletém finančním rámci. Někteří MEPs však s tímto 

vyčkávacím postojem nesouhlasí. Z předchozích indikací vyplývá, že zpravodajové 

COMAGRI by měli představit návrh zprávy v červnu a hlasovat by se mělo (možná 

pouze o pozměňovacích návrzích) v listopadu či prosinci.  

- Na zasedání COMENVI EP byl dne 21. 3. schválen návrh zprávy ke Strategii EU 

pro biologickou rozmanitost do roku 2020. Návrh zprávy mj. vyzývá k ekologizaci 

I. pilíře SZP a vítá navržená opatření zahrnující diverzifikaci pěstovaných plodin, 

uchování stálých pastvin a stanovení min. % hranice obhospodařované půdy 

na ekologické účely s tím, že by opatření měla být proveditelná a neměla by vytvářet 

zbytečnou administrativní zátěž. Z návrhu zprávy byla vypuštěna formulace navržená 

zpravodajem G.-J. Gerbrandym, že min. plocha využívaná v ekologickém zájmu by 

měla představovat 10 % zemědělské plochy, nikoli 7 %, jak navrhuje EK. O návrhu 

bude hlasováno v plénu na dubnovém zasedání. MEPs na zasedání dále zamítli návrh 

usnesení, jež se stavělo proti přijetí návrhu nařízení EK, které stanoví seznam 

přípustných zdravotních tvrzení uváděných na potravinách. Hlasování tak 

připravuje cestu pro odstranění všech zdravotních tvrzení neschválených EFSA z trhu. 

Nařízení obsahující seznam zdravotních tvrzení vstoupí v platnost 20 dní po zveřejnění 

v Úředním věstníku EU. Potravinářský průmysl bude mít šestiměsíční přechodné 

období pro přizpůsobení.    

                                                 
1
 Prezentace k dispozici na http://www.europarl.europa.eu/committees/en/AGRI/publications.html  

http://www.europarl.europa.eu/committees/en/AGRI/publications.html
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- Komisařka pro námořní záležitosti a rybolov M. Damanaki prezentovala dne 20. 3. 

COMPECH EP své priority pro r. 2013. Klíčovým zájmem EK bude přijetí balíčku 

návrhů reformy SRP. Nad rámec tohoto se zaměří na předkládání dlouhodobých plánů 

řízení, návrh na zákaz výmětů, akční plán pro Atlantický oceán a v neposlední řadě 

implementaci budoucího Evropského námořního a rybářského fondu.  

- Evropský hospodářský a sociální výbor zorganizoval ve dnech 20. a 21. 3. 

konferenci k příležitosti 50. výročí SZP. Konference se zúčastnili zástupci institucí 

EU, vlád ČS a stakeholderů, jež diskutovali o dopadech SZP na farmáře, spotřebitele, 

potravinové zabezpečení a obchod a o svých očekáváních co se týče zemědělství EU 

v dalších 50 letech. Konference se snažila shromáždit nápady a požadavky 

pro vylepšení reformních návrhů, jež budou vzaty v potaz ve stanovisku EHSV 

k budoucí podobě SZP, o němž bude hlasováno příští měsíc na plenárním zasedání 

EHSV. Předseda EHSV ve svém vystoupení volal po silném rozpočtu pro SZP, kde by 

nebyli ani vítězové ani poražení, ale spravedlivá, vyvážená a pragmatická redistribuce 

finančních prostředků mezi ČS. Dále hovořil rovněž o ozelenění SZP, kdy zelenou 

vrstvu vidí jako cestu k vytvoření silnějšího a zřetelnějšího spojení mezi přímými 

platbami a environmentálními veřejnými statky vytvořenými zemědělstvím.     

Sekce vnějších vztahů, 26/3/2012 

 


